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 هزینه ۱۰ گیگ اینترنت رایگان 
از کجا تامین شده است؟

»اسامی تعدادی از اپراتور ها در فهرست بدهکاران بانکی 
قرار گرفته است«، این بخشی از نامه همراه اول، ایرانسل، 
شاتل، مخابرات، آسیاتک، های وب، رایتل و مبین نت به 
رئیس جمهور است، همان نامه ای که کلید اصلی درخواست 
آن، افزایش ۱۰۰ درصدی تعرفه ها بود. افزایشی که می رفت تا 
یکی دیگر از وعده های انتخاباتی رئیس جمهور را، روی زمین 
باقی بگذارد؛ اینترنت رایگان و با کیفیت! حال با افزایش ۳۴ 
درصدی تعرفه اینترنت رسما موافقت شده  است، عجیب 
گاه و در میان انتشار اخبار درباره  اما این است که به نا
افزایش قیمت تعرفه اینترنت ها توسط شرکت های ارائه 
دهنده خدمات، خبر هدیه ۱۰ گیگ اینترنت رایگان دولت 
ح شد. طی روز های اخیر نیز گزینه ثبت نام اینترنت  نیز مطر
رایگان دولت برای همه شهروندان فعال شد و به دنبال آن 
 my. gov. متقاضیان می توانند از طریق مراجعه به سامانه
ir از این خدمت بهره مند شوند. نحوه ارائه و بسته اینترنتی 
مورد نظر به این صورت است که در ابتدا برای دریافت و 
ثبت نام می توانید از بین شماره های خود یکی را به دلخواه 
کنید. سپس وارد  برای دریافت اینترنت رایگان انتخاب 
سایت خدمات دولت هوشمند شوید. پس از وارد کردن 
شماره موبایل خود و احراز هویت وارد صفحه اصلی شوید 
و سپس گزینه فعال سازی اینترنت رایگان هدیه دولت را 
انتخاب کنید و در نهایت شماره تلفن خود را وارد کرده و کلید 
تأیید را فشار دهید. حال به تازگی وزارت ارتباطات جزئیات 
جدیدی در این زمینه اعلام کرده است. براساس اعلام وزارت 
ارتباطات، فعال سازی اینترنت رایگان دولت برای مردم در 
قالب ۱۰ گیگابایت اینترنت داخلی )معادل ۵ گیگ اینترنت 
بین الملل( برای یکی از سیم کارت های افراد انجام می شود. 

   تأثیر بر ترافیک محلی، گرانیِ پنهان
این در حالی است که فیلترینگ پلتفرم های اجتماعی 
یک  عنوان  به  تنها  نه  گرام،  اینستا و  واتس اپ  مانند 
در  ارتباطات  و  اطلاعات  به  دسترسی  در  محدودیت 
، بلکه به عنوان عاملی با تأثیرات جانبی بر  کشور داخل 
قیمت گذاری خدمات اینترنت نیز شناخته می شود. با اینکه 
فیلترینگ در اینترنت ایران از دهه های گذشته وجود داشته 
است، اما اخیراً تأثیرات آن بر ترافیک محلی به یک مرحله 
کاربران اینترنت در ایران، به دلیل  جدید رسیده است. 
محدودیت های فیلترینگ، به طور فزاینده ای به وی پی ان ها 
که بخش عظیمی از  روی آورده اند. این امر باعث شده 
ترافیک محاسبه شده توسط اپراتور های ارتباطی، در واقع 
ترافیک بین المللی باشد. با توجه به وضعیت فعلی، کاربرانی 
حجم  نصف  تنها  می کنند،  استفاده  فیلترشکن ها  از  که 
گر  ، ا ترافیک خریداری شده را در اختیار دارند. به عبارت دیگر
کسی ۵ گیگابایت از اپراتور خود بخرد و از فیلترشکن استفاده 
کند، تنها ۲. ۵ گیگابایت از این حجم برای استفاده داخلی 
خواهد ماند. این امر به صورت غیرمستقیم منجر به افزایش 
هزینه ها و تعرفه ها می شود؛ این یعنی، پیش از این افزایش 
۳۴ درصدی، مردم با یک گرانی پنهان دیگر نیز مواجه بودند. 
حال در شرایطی که اینترنت ایران، به عنوان یک پدیده گرانِ 
کان محل انتقاد و بحث است، پیامکی با  کما بی کیفیت 
محتوای بسته اینترنت اهدایی دولت برای مردم ارسال و 
ظاهرا از ۱۲ دی ماه اعمال شد. بسته ۱۰ گیگابایتی داخلی 
که البته تنها معادل ۵ گیگ آن اینترنت بین الملل است. 
یعنی همان بخشی که مربوط به پلتفرم های پرطرفدار میان 

مردم است! 

   علامت سوال های بسیار 
ح، هدیه دولت به ملت است. پس به نظر  شعار این طر
می رسد بودجه این هزینه نیز بر عهده دولت باشد. از آنجا 
که هیچ داده مالی و آماری رسمی در این رابطه منتشر 
نشده با فرضیات پیش می رویم. تعداد خطوط فعال تلفن 
همراه به بیش از ۱۴۱ میلیون عدد رسیده که ضریب نفوذ 
را به ۱۶۷ درصد می رساند؛ این آخرین داده های موجود 
مربوط به سیمکارت های فعال است که در سال ۱۴۰۱ منتشر 
شده است. فرض کنیم، هنوز همین تعداد سیم کارت در 
کشور فعال است و بر یک سوم این عدد یعنی ۴۷ میلیون 
سیمکارت، اینترنت رایگان دولتی فعال شده است. مجبوریم 
برای رسیدن به یک رقم حدودی، هزینه این ۱۰ گیگ را، 
میانگین بهای ۱۰ گیگ اینترنت میان سه اپراتور اصلی کشور 
یعنی همراه اول، ایرانسل و رایتل در نظر بگیریم که رقم 
خ  آن، ۶۵ هزار تومان است. با فرض اینکه دولت با همان نر
اپراتور ها برای این هدیه هزینه کرده است، در حالت عادی 
گر ۴۷ میلیون دارنده سیمکارت این بسته ۱۰ گیگابایتی  ا
را از اپراتور ها خریداری و فعال می کردند، باید بیش از ۳ 
هزار میلیارد تومان هزینه می کردند. به بیان ساده و طبق 
پیش فرض های فوق، دولت ۳ هزار میلیارد تومان برای این 
بسته های اینترنت هزینه کرده است. اما چگونه؟ تأمین مالی 
ح  اینترنت رایگان بر مدار فرضیات با توجه به فرضیات مطر
شده، تأمین مالی برای این اقدام می تواند از منابع مختلفی 
صورت گیرد: بودجه عمومی دولت: دولت ممکن است از 
بودجه عمومی خود برای پرداخت به اپراتور ها استفاده 
کند. این منبع مالی از مالیات ها و عوارض مختلف جمع آوری 
می شود، اما در این شرایط می توان گفت که خود مردم 
 هستند که پول ۱۰ گیگ اینترنت رایگان را پرداخت می کنند. 
تعهدات مالی اپراتورها: اپراتور های مخابراتی نیز ممکن 
است تعهدات مالی به دولت داشته باشند و بخشی از هزینه 
را از منابع داخلی خود پرداخت کنند. منابع اختصاصی 
اپراتورها: شرکت های ارتباطات نیز ممکن است بخشی از 
هزینه را از منابع اختصاصی خود تامین کنند. این شامل 
درآمد حاصل از خدمات ارائه شده توسط اپراتور ها می شود. 
در این حالت شاید بتوان این گونه ارزیابی کرد که این بدان 
معناست که اپراتورها با پرداخت هزینه این ده گیگ افزایش 
خ محاسبه  کرده اند.نر قیمت تعرفه های خود را تضمین 
خ محاسبه اپراتور ها برای ۱۰ گیگابایت اینترنت  اپراتورها: نر
رایگان ممکن است به توافقات مختلف با دولت بستگی 
خ  گر دولت تعهدات مالی داشته باشد، نر داشته باشد. ا
اپراتور ها  که  محاسبه ممکن است همانند نرخی باشد 
از مردم دریافت می کنند یا با تخفیف ها و تسهیلات مالی 

خاصی محاسبه شود. 

ذره بین

مهمانان حاج قاسم 

خبر جگرسوز بود. جمعی از مردم نجیب کشور 
و شهروندان خونگرم کرمانی، مظلومانۀ در یک 
عملیات تروریستی، ردای شهادت پوشیده و 
به لقای دوست رسیدند. آنان که در دنیا، عزم 
زیارت مزار حاج قاسم را داشتند اینک در ملکوت 
مهمان آن شهید والامقام هستند. به راستی داغ 
ک است و بازماندگانی را که طعم  فراق شان سوزنا
تلخ جدایی را چشیده اند باید تسلی داد که جدا 
شدن از عزیزانشان، سخت و جانفرسا خواهد بود. 
»هر کو شراب فرقت روزی چشیده باشد/ داند 
که سخت باشد قطع امیدواران« موضوع روشن 
است. دشمنان اسلام و آزادی و استقلال ایران 
نمی خواستند یاد و خاطره سردار سرافراز کشورمان 
و فرمانده شجاع و با اخلاص جبهه مقاومت زنده 
باشد. آنها نمی دانند که شهید سلیمانی بعد از 
شهادت هم زنده ماند و خواهد ماند و راه او که عامل 
سرافرازی مسلمانان و یار همیشگی مظلومان بود، 
ادامه خواهد یافت. سند این ادعا امروز در پیش 
چشم جهانیان است و اقتدار غزه و سلحشوری 
جبهه، از حضور حاج قاسم سخن می گویند. امروز 
احوال دیدگان سوگواران شهدای کرمان حکایت از 
پیوند آنان با قافله سالار عشق و حرکت در راه روشن 
او دارد. »با ساربان بگویید احوال آب چشمم/ تا بر 
شتر نبندد محمل به روز باران« در فرهنگ انقلاب 
ما، شهید انسان شایسته ای است که با وارد شدن 
در حریم خلوت الهی و مهمان شدن بر سر سفره  
دوست؛ سرمایه  دنیوی خویش را نثار آرمان خود 
می سازد. شهدای کرمان هم برترین و محبوب ترین 
افراد نزد خدا بودند که هدیه شهادت نصیب شان 
گرچه این عزیزان، ما را با چشمانی پر از اشک  شد. ا
رها کردند و رفتند اما لایق هدیه ای شدند که ارزان به 
کسی داده نمی شود. »بـگـذاشـتـنـد مـا را در دیــده آب 
حسرت/ گـریـان چـو در قـیـامت چشم گناهکاران« 
حاج قاسم هم که با آغوشی گشاده، میزبان مهمانان 
خود شد به ما آموخته بود که رسم شهادت و سنّت 
الهی قتل فی سبیل ا... ، فناپذیر نیست و شهدای 
گلزار شهدای کرمان نیز ثابت کردند که باب شهادت 
باز است و صبح عاشقان شب زنده دار فراخواهد 
رسید همان گونه که شام روزه داران چشم انتظار 
نیز سحر خواهد شد. »ای صبح شب نشینان جانم 
به طاقت آمد/ از بس که دیر ماندی چون شام روزه 
داران« اینک سوز دل را باید با توصیف شهدای 
کرمان آرام کرد، اما در این عرصه، زبان و بیان عاجز 
است از ترسیم مقام بلندپایه عزیزانی که برای زیارت 
مزار حاج قاسم و خود زیارتگاه شدند. هر چه در 
وصف آنان بگوییم کم است و هرچند از ماجرای 
عشق و دلدادگی سخن رانده شود، اما هنوز یکی 
از هزار اندوه دل بیان نشده است. »چندین که 
برشمردم از ماجرای عشقت/ اندوه دل نگفتم الا 
گرچه رفتند  کباخته ا یک از هزاران« این عاشقان پا
و شیرینی میلاد زهرای مرضیه را بر ما تلخ کردند اما 
مورد توجه یار قرار گرفتند و چه بسا که همراه با حاج 
قاسم بر سر خوان فاطمی مهمان هستند. مهر آنان 
از دل ما نخواهد رفت چرا که شهد شهادت را با شوق 
در کام خود ریخته و در حسرت وصال دوست باقی 
نماندند. مهرشان از دل نخواهد رفت. »سعدی 
به روزگاران مهری نشسته در دل/ بیرون نمی توان 
کرد الا به روزگاران« و حرف آخر اینکه شهادت این 
عزیزان، ماهیت پلید و ددمنشانه دشمنان مردم 
ک را آشکار ساخت و این حقیقت را  این آب و خا
عیان کرد که ایستادگی در برابر آنان را بیاد با عزت 
خ  و قدرت ادامه داد. این اقدام ننگین زمانی ر
داد که در غزه شاهد جنایت رژیم صهیونیستی در 
به شهادت رساندن مردم بی دفاع و مظلوم غزه 
هستیم. آنان که هم درد و غمگسار کودکان و زنان 
غزه بودند، خود به شهدای فلسطین پیوستند 
گو و شفاعت کنندگان ما زمینیان  و امید که دعا
باشند. »چندت کنم حکایت شرح این قدر کفایت/ 

باقی نمی توان گفت الا به غمگساران.« 

   انتخابات مجلس دوازدهم از یک طرف با عدم 
حضور جدی جریان اصلاحات و از سوی دیگر یکدستی 
کمیت و حرکت اصولگرایان در مسیر خالص سازی  حا
برگزار خواهد شد. حزب اعتدال و توسعه خود را دارای 
چه ظرفیتی می داند که تلاش می کند در چنین فضایی 

رقابت کند؟
من منکر این وضعیت نیستم. با این وجود آن چیزی 
که حزب اعتدال و توسعه مورد نظر قرار داده این است 
که جریان و گروهی که در انتخابات مجلس گذشته این 
نمایندگان را به مجلس فرستاد در شرایط کنونی توانایی 
جلب رضایت مردم را ندارد. شاید به همین دلیل نیز در 
شرایط کنونی ما با فضای سرد انتخاباتی مواجه هستیم. 
که با مشی  حزب اعتدال و توسعه به دنبال این است 
کنون گفته شده بتوان رضایت مردم  متفاوت از آنچه تا
را برای حضور در انتخابات به دست بیاورد. ما برای حل 
کرد  مشکلات کشور پیشقدم شده ایم و تلاش خواهیم 
کنیم. در زمینه سیاست خارجی  در این مسیر حرکت 
مهم ترین رویکردی که ما به دنبال آن خواهیم بود رفع 
تحریم های بین المللی علیه ایران است. از سوی دیگر 
مبارزه با فساد اقتصادی را به صورت جدی در دستور خود 
قرار داده ایم.ما به دنبال آن هستیم که همه مسائل داخلی 
و خارجی به سمت هدف غایی حزب یعنی رضایت مردم 
کنون در  سوق پیدا کند. واقعیت این است که احزابی که تا
قدرت حضور داشته اند نتوانسته اند آرمان های مردم را 
محقق کنند. به همین دلیل ما با برنامه منعطف، اعتدالی 
ج از کشور رویکرد خود را  و واقع گرایانه در داخل و خار
دنبال کنیم و اقدامات موثری در راستای خواسته های 
مردم انجام بدهیم. ما به این نتیجه رسیده ایم که مردم 
دیگر به دنبال حرف و شعار نیستند و بلکه به دنبال عمل 
هستند و به همین دلیل ما برای مشکلات کشور راهکار 

ارائه خواهیم کرد. 

   راهکارهای حزب اعتدال و توسعه برای عبور از 
چالش های کشور چیست؟

حزب اعتدال و توسعه به صورت رسمی پس از۱۵ دی 
ماه راهکارهای خود را اعلام خواهد کرد. این احتمال نیز 
وجود دارد که در مسیری که پیش رو داریم ائتلاف هایی 
انجام بدهیم که بتوانیم به اهداف خود نزدیک تر شویم. 
ما بر این باور نیستیم که برای حضور در انتخابات تنها 
از نخبگان حزب خود استفاده کنیم و بلکه این احتمال 
وجود دارد که از نخبگان شایسته سایر گروه های سیاسی 
نگاهی  با  توسعه  و  اعتدال  حزب  کنیم.  استفاده  نیز 
خوش بینانه وارد انتخابات شده و من اطمینان دارم 

برنامه های این حزب که در هفته های آینده اعلام خواهد 
شد تا حدود زیادی می تواند دغدغه های مردم را حل 
کند. قرار نیست ما در حزب اعتدال و توسعه شعار بدهیم، 
بلکه برنامه های زمان بندی شده ای ارائه خواهیم کرد 
که در زمینه های مورد نیاز مردم یعنی مسائل اقتصادی 
و سیاست داخلی و خارجی خواهد بود. ما در زمینه 
سیاست خارجی به دنبال تنش زدایی در نظام بین المللی 
خواهیم بود. ما حرف تازه ای در انتخابات خواهیم داشت 
گذاشتن فضای  کنار  از خشونت به دنبال  با پرهیز  و 
تنگ نظری ها و سخت گیری ها خواهیم بود. در مجلس 
ح هایی در مجلس دنبال شد که شاید نیاز  یازدهم طر
نبود و از سوی دیگر به برخی مسائل به خصوص مشکلات 
معیشتی مردم کم توجهی شد. به همین دلیل ما به دنبال 
این خواهیم بود که نمایندگانی به مجلس بفرستیم که 
در مرحله نخست پاسخگوی حزب و سپس مردم باشند. 
نارضایتی  که  است  جریانی  دستاورد  یازدهم  مجلس 
عمومی را به وجود آورده است. به همین دلیل نیز میزان 
اقبال عموم نسبت به این جریان بالا نیست و در نتیجه در 
دو انتخابات گذشته میزان مشارکت پایین آمده است. این 
در حالی است که جریان اعتدال گرا به دنبال این است که 
با ترکیبی همراه با پاسخگویی، شفافیت، جسارت و نظارت 
در کلیه ارکان تصمیم گیری کشور وارد شود و شرایط را 

تغییر بدهد. 

   به چه میزان احتمال ائتلاف بین حزب اعتدال 
آیا  و توسعه و اصلاح طلبان وجود خواهد داشت؟ 
اصلاح طلبان اندکی که در فضای انتخابات حضور دارند 
در نهایت با اعتدال گرایان دست به ائتلاف خواهند زد؟
کرات سیاسی  دنیای سیاست دنیای رایزنی ها و مذا
هم هست. به همین دلیل و با عنایت به اینکه حزب 
به  باشد  خواه  تمامیت  نمی خواهد  توسعه  و  اعتدال 
دنبال این خواهد بود که از هر دو جریان اصلاح طلبان 
معتدل و اصولگرایان معتدل افراد شایسته را به لیست 
انتخاباتی خود اضافه کند. بدون تردید کسانی که مورد 
وثوق شورای مرکزی حزب اعتدال و توسعه قرار بگیرند در 
لیست انتخاباتی ما حضور خواهند داشت. ما به دنبال 
این هستیم که در تهران و شهرستان های کشور لیست 
انتخاباتی ارائه کنیم که مردم شعارهایی که ما خواهیم داد 

را بپذیرند و آنها را قبول کنند. 

   در بین احزاب اصلاح طلب احتمال اینکه حزب 
کارگزاران قصد ارائه لیست انتخاباتی داشته باشد بیشتر 
از بقیه است. آیا احتمال ائتلاف بین حزب اعتدال و 

توسعه و کارگزاران وجود خواهد داشت؟
احزاب زیادی در بین جریان تحول خواه ایران وجود 
دارد که یکی از آنها حزب کارگزاران است که می تواند در این 
زمینه مدخلیت داشته باشد. ما میدان را باز گذاشته ایم 
که از هر دو گروه اصلاح طلبان و اصولگرایان معتدل بتوانند 
با ما همکاری کنند و در یک فضای انتخاباتی قرار بگیرند. 
که باید فراتر از یک جبهه برای  ما بر این باور هستیم 
گر قرار است ما قوی ترین  جلب رضایت مردم پیش رفت. ا
برنامه ها را داشته باشیم باید قوی ترین و شایسته ترین 
افراد را در لیست انتخاباتی خود داشته باشیم. ما به دنبال 
این هستیم که این بار بدون از هر گونه احساسات و با 
شهامت نمایندگانی را به مجلس بفرستیم که به دنبال 
کاهش مشکلات مردم و مبارزه با فساد را داشته باشند. 
ما به دنبال آن هستیم که با ریشه های فساد و وضعیت 
نامناسب اقتصادی مردم مقابله کنیم تا مردم در شرایط 
بهتری زندگی کنند. واقعیت این است که ما تصور می کنیم 
رقیب حزب اعتدال و توسعه در انتخابات هیچ حزب و 
جریانی جز دلسردی مردم نیست. هدف ما چیرگی بر این 
دلسردی است. به همین دلیل نیز حزب اعتدال توسعه 
کثریت مجلس آینده برنامه خواهد  برای به دست آوردن ا

داشت. 

 واقعیت های موجود فضای انتخابات نشان می دهد 
که اعتدال و توسعه با دو چالش کمبود نیروی انسانی 
برای رقابت در انتخابات از یکسو و در صورت پیروزی در 
انتخابات قرار گرفتن در وضعیت اقلیت مجلس در مقابل 
اصولگرا مواجه خواهد بود. به فرض که اعتدال و توسعه 
در انتخابات نتیجه قابل قبولی هم به دست بیاورد در 

کثریت مجلس چه خواهد کرد؟ مقابل ا
گر یک  ما به این موضوع فکر کرده ایم و معتقدیم حتی ا
اقلیت مقتدر از جریان اعتدال گرا نیز در مجلس آینده 
حضور داشته باشد به اندازه ای تأثیرگذار خواهد بود که 
بتواند در مقابل جریان مقابل بایستد. در شرایط کنونی 
کمیت مورد نظر ما نیست و بلکه آنچه دارای اهمیت است 
گر ما در روزهای آینده مشروعیت حضور در  کیفیت است. ا
انتخابات را پیدا کنیم و براساس آنچه مقام معظم رهبری 
عنوان کردن فضای انتخابات رقابتی شود ما مستندانی 
ارائه خواهیم کرد که بتوان اقشار مختلف جامعه را به سمت 
خود جذب کند. به همین دلیل ما با امید وارد فضای 
انتخاباتی خواهیم شد و با امید به تغییر نیز به مسیر خود 

ادامه خواهیم داد. 

   روحانی، لاریجانی و خاتمی چه تأثیری بر برنامه های 
جریان اعتدال گرا خواهند داشت و به چه میزان از 
ظرفیت این چهره های تأثیرگذار استفاده خواهید کرد؟

که به حضور در انتخابات  آقای روحانی و لاریجانی 
اذعان دارند برای ما قابل احترام هستند اما این به معنای 
غایت فردی برای اعتدال و توسعه نیست. ما در راستای 
اهداف جامعی که دنبال می کنیم تلاش خواهیم کرد از 
همه بزرگان و شایستگان نظام که نگرش اعتدالی دارند 
کثر استفاده کنیم. در شرایط کنونی ما تلاش می کنیم  حدا
از ظرفیت کسانی استفاده کنیم که به موضوع انتخابات 
ورود داشته اند و اعلام موضع کرده اند که آقای روحانی و 

لاریجانی از جمله این افراد هستند. 

جواد آرین منش:
 لیست ائتلافی لاریجانی 
در حال شکل گیری است

یک فعال سیاسی در خصوص انتخابات مجلس 
پیش رو  و موضع گیری علی لاریجانی اظهارد اشت: 
آقای لاریجانی با هدف افزایش مشارکت مردم در 
انتخابات وارد عرصه شده و ارتباطاتی در استان ها 
هم برقرار شده است. خود من هم نماینده او در 
استان خراسان رضوی هستم و هدف همه ما واقعا 
افزایش مشارکت انتخاباتی است. در جلساتی که با 
کید دارد که انتخابات  آقای لاریجانی داشتیم او تأ
این دوره مجلس بسیار حساس است زیرا کشور 
گسترش  که با  با مشکلات مهمی روبه رو است 
عقلانیت و اعتدال و تشکیل مجلسی معتدل 

می شود مشکلات را رفع کرد. 
جواد آرین منش در پاسخ به این پرسش که آیا 
لاریجانی با گروه  یا گروه هایی ائتلاف خواهد کرد، 
گفت: در حال حاضر هنوز صحبتی از ائتلاف با 
گروهی نیست اما در عین حال ائتلاف هم دور از 
ذهن نیست؛ به ویژه در شهرهای بزرگ که لیست ها 
تعیین کننده اند. ما هم در استان خراسان رضوی 
با جمعی از دوستان کار بررسی نامزدها را انجام 
می دهیم و در پی نامزدهای معقولی هستیم که 
بتوانند میزان مشارکت را افزایش دهند و امید هم 
داریم با تلاش شورای نگهبان در گسترده کردن 
دایره تأییدصلاحیت ها فضای انتخابات رقابتی و 
در نهایت افزایش مردم بیشتر شود.  نماینده علی 
لاریجانی در استان خراسان رضوی، افزود: به هر 
حال لیستی در حال شکل گیری است که حتی 
ممکن است برخی اصلاح طلبانی که مشی اعتدالی 

دارند را هم در بر بگیرد. 

 خبــــر

آرمان ملی - احسان انصاری: در شرایطی که جریان اصلاحات حضور جدی در انتخابات آینده نخواهد داشت و از 
سوی دیگر اصولگرایان نیز روند خالص سازی را تشدید کرده اند حزب اعتدال و توسعه میداندار جریان تحول خواه برای 
حضور در انتخابات آینده شده است. حزبی که در گذشته نیز با به قدرت رساندن حسن روحانی تأثیرگذاری خود را در 
فضای سیاسی کشور نشان داده است. اینکه آیا در شرایط کنونی که فضای انتخابات مانند گذشته نیست نیز این حزب 
می تواند در انتخابات موفق شود علامت سوال بزرگی است که پاسخ آن در آینده مشخص خواهد شد. با این وجود 
تحرکات و رفتارشناسی این حزب در شرایط کنونی آبستن تغییرات و اتفاقات مهمی در انتخابات مجلس آینده خواهد بود. 
به همین دلیل»آرمان ملی« با دکتر جواد هروی، سخنگوی حزب اعتدال و توسعه پیرامون مواضع این حزب در انتخابات 
آینده گفت وگو کرده است. هروی معتقد است؛ »حزب اعتدال و توسعه به دنبال این است که با مشی متفاوت از آنچه 
کنون گفته شده بتوان رضایت مردم را برای حضور در انتخابات به دست بیاورد. ما برای حل مشکلات کشور پیشقدم  تا
شده ایم و تلاش خواهیم کرد در این مسیر حرکت کنیم. در زمینه سیاست خارجی مهم ترین رویکردی که ما به دنبال 
آن خواهیم بود رفع تحریم های بین المللی علیه ایران است. از سوی دیگر مبارزه با فساد اقتصادی را به صورت جدی 
در دستور خود قرار داده ایم. ما به دنبال آن هستیم که همه مسائل داخلی و خارجی به سمت هدف غایی حزب یعنی 
کنون در قدرت حضور داشته اند نتوانسته اند آرمان های  رضایت مردم سوق پیدا کند. واقعیت این است که احزابی که تا
مردم را محقق کنند. به همین دلیل ما با برنامه منعطف، اعتدالی و واقع گرایانه در داخل و خارج از کشور رویکرد خود را 
دنبال کنیم و اقدامات موثری در راستای خواسته های مردم انجام بدهیم.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید. 

جواد هروی، سخنگوی حزب اعتدال و توسعه در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

نمایندگانی به مجلس می فرستیم که در 
مرحله نخست پاسخگوی حزب باشند

جریان اعتدالگرا حرف تازه ای در 
انتخابات خواهد داشت

 مردم دیگر به دنبال
 حرف و شعار نیستند

و  رایزنی ها  دنیای سیاست دنیای 
مذاکرات سیاسی هم هست. به همین 
دلیل و با عنایت به اینکه حزب اعتدال 
خواه  تمامیت  نمی خواهد  توسعه  و 
باشد به دنبال این خواهد بود که از 
یان اصلاح طلبان معتدل و  هر دو جر
اصولگرایان معتدل افراد شایسته را به 
لیست انتخاباتی خود اضافه کند. بدون 
تردید کسانی که مورد وثوق شورای 
قرار  توسعه  و  اعتدال  حزب  مرکزی 
بگیرند در لیست انتخاباتی ما حضور 

خواهند داشت

ح هایی در مجلس دنبال شد که شاید نیاز نبود و از سوی دیگر به  در مجلس یازدهم طر
برخی مسائل به خصوص مشکلات معیشتی مردم کم توجهی شد. به همین دلیل ما به دنبال 
این خواهیم بود که نمایندگانی به مجلس بفرستیم که در مرحله نخست پاسخگوی حزب و 
یانی است که نارضایتی عمومی را به وجود  سپس مردم باشند. مجلس یازدهم دستاورد جر
یان بالا نیست و در نتیجه   آورده است. به همین دلیل نیز میزان اقبال عموم نسبت به این جر
در  دو انتخابات گذشته میزان مشارکت پایین آمده است. این در حالی است که جریان اعتدال 
گرا به دنبال این است که با ترکیبی همراه با پاسخگویی، شفافیت، جسارت و نظارت در کلیه 

ارکان تصمیم گیری کشور وارد شود و شرایط را تغییر بدهد

محسنپاکآیین
مسائلبینالملل تحلیلگر


